












































KO L B U SZOWA - v i l l e 
Kolbuszowa est situće dans le !\ord de la 

voievodie podkarpackie. Ln ville comptant 10  
mille babitants est placee au milieu des colłines 
et des foret.s du Plateau de Kolbuszowa. au bord 
d'une petite ńvi�re qui s'appelle Nil. 

Eile a ćte cuće pour la premiere fois dans 
les sources officielles en 1508. A la fin du XVI 
siecle Kolbuszowa ćtail une des plus grandes 
bourgades placce sur des terrains inaccessibles 
de l a  Foret Vierge de Sandomierz. Elle 
appanenait a la famille de Tarnowski de Zocbow. 

En 1616 elle est entrće en possession de 
la familie des Lubomirski qui ont construi1 Je 
palnis et ont fait de Kolbuszowa le centre 
adminislratif de leuts biens. C' est aussi sur 
l'initiative des Lubomirski que la ville est 
devenue le centre de l'ćbćnisterie. 

Dans Ja deux.ieme moitie du XVTI siecle 
les cćlebres meubles de Kolbuszowa ćtaient 
connus non seulement en Pologne mais aussi a 
l'ćtranger. En 1690 le roi polonais Jan III 
Sobieski n donnć a la bourgade le droit 
d' organiser chaque semaine un marchć et 5 
foires tous !es ans. 

En 1700 Józef Karol Lubomirski łut a 
accordć !es droits de ville. Dans l:i premiere 
moitić du XVIII siecle la ville appartenait a la 
familie de Sanguszko. Les Juifa qui venaient 
ici de plus en plus nombreux ont crćć leur 
propre commune et en 1739 ont consrruit leur 
synagogue. 

Plomnel, ośmiotysięczne miasto położo
ne w samym sercu Bretanii ma bogatą prze
szłość historyczną, która sięga 525 roku kiedy 
to niejaki mnich Armel opuścił Wielką Bryta
nię i wyruszył ewangeliz.owaćArmorykę (daw
na nazwa Bretanii). Jego uważa się za fundato
ra miasta. Z biegiem czasu Ploermel staje się 
uJubioną rezydencją książąt bretońskich, wi� 
zy między Ploermel a księstwem zacieśniają się. 
Miasto doznaje zaszczytu podejmowania Par
lamentu, a później Stanów Bretanii, które obra
dują w sali kapitularnej klasztoru Karmelitanek. 
W 1300 roku po raz pierwszy w obradach bie
rze udział Stan Trzeci. Ploermel zyskuje rangę 

A la fin du XVIIl siecle Kolbuszowa a\·rur 
1 163 habitants appartenant a 2 communes 
confessionnelles: catholique et juh'e. Chaque 
commune avait son propre sceau qui (li� a la 
moi1ie du XIX siecle) ont crc�e rembleme de la 
ville: deux mains serrćes. Ja croix chrćtienne el 
l'ćtoile de David. 

L3 ville appauvńe apres le premier panage 
a commence de se dćvelopper seulement dans 
la deuxieme moitić du XIX siecle - quand ellc 
est de venue la capitale du dis tri cl. 

Pendant la deuxieme guerre mondiale, le 
8 et 9 septembre 1939, les Allemands one bńile 
une grande partie de la ville. Durant 
I' occupation les Allemands ont transportć 
presque 1ous les Juifs kolbuszoviens dans les 
camps d'extermioation. En meme temps. a 
Kolb11szowa et dans la region. il y avait une 
forte resislance. 

Apres la guerre de 1939 on a commencć 
la reconstruction de la ville. 

Maintenant Kolbuszowa est le cenlre 
administratif. ćconomiąue, commercial. 
educatif et cul1urel de la rćgion. L' infrostructure 
technique de la ville est toujours perfectionnće. 
Deux branches principales de !'industrie a 
Kolbuszowa sont: industrie agro-alimentaire 
(fruit:;. lćgumes. \iande) et industrie lćgere 
( textile. industrie des chaussures. des meubles). 

Dans le plan du developpement de la vimle 
on mel raccent sur: le Lourisme, l'acquisition 

jednego z najważnie}szych miast księstwa otrzy
mując liczne gratyfikacje i przywileje m.in. bar
dzo ·ważny przywilej posiadania pn.edst:awiciela 
w Stanach Bretanii oraz zwolnienia od podatku 
tzw. podymnego. Również trzy z ustanowicr 
nych jarmarków zwolnione są od opiat, co było 
dużym wyróżnieniem w owym czasie. 

Pierwsza wojna światowa nie oszczędzi
ła Ploermel. Wiele matek okryło się żałobą po 
stracie swoich synów. 

Kryzys ekonomiczny w 192.9 roku dał się 
również boleśnie odczuć. w czasie n wojny 
światowej Ploermel było okupowane przez 
Niemców przez cztery lata, zbombardowane 
przez. Aliantów 12 czerwca 1944 roku uległo 
wielkiemu zniszczeniu. 

W latach 1960 - 1970 daje się zauważyć 
początek industrializacji, która nabiera tempa 
w roku 1977 i przebiega w dwóch etapach. Per 
wstaje strefa przemysłowa poza miastem, gdzie 
w stosunkowo krótkim czasie udaje się załcr 
żyć 5 zakładów produkcyjnych: 

• ABCD - przetwórstwo jajczarskie, 
• l.aklad produkujący części dla: przemysłu 

kolejowego (TGV - super ekspresowego 
pociągu), metra, przemysłu samochodowe
go (Peugeot), na potrzeby robót publicz
nych oraz sprzętu rolniczego, 

• l.aklad BABOLAT - światowy leader w 
produkcji żyłki do rakiet tenisowych (klien
tami są Willander i MacEnroe oraz Noah), 

• l.aklad VALORIS - producent heparyny i 
cvtochromu, 

• Źa.klady Yves Rocher, które z Ploermel 
uczyniły europejską stolicę kosmetyków. 

Drugi etap industria.l.iz.atji rozpoczyna się 
w 1987 roku. Powstaje wtedy: 

• MPAP - zakład specjalizujący się w wypo
sażeniu wnętrz samochodów CITROE.\1 

des investisseurs. le dćveloppemeot d · ćco
agricullure. ainsi que le dćveloppement 
d'infrastructure technique et la rćductioo du 
chamage. 

• Za.kłady Celulozowe -producent pamper
sów (odbjorca: Domy Towarowe INTER
MARCHE), 

• Z.akład transportowy współpracujący z za
kładami Cib'OO\a. 

Nadmienić naleźy, że w wielu zakładach 
pracę znaleźli niepełnosprawni. Przedsięwzię
cie utworzenia strefy przemysłowej zostało 
poprzedzone daleko idącą promocją poprzez 
foldery. video-klipy, kontakty z prasą specjali
styczną, ekspertami ekonomicznymi krajowy
mi i zagranicznymi. 

Wzięto również pod uwagę uzależnienie 
rozwoju ekonomii od sposobu kształcenia, w 
związku z czym zakłady współpracują z ist
niejącymi na terenie miasta szkołami średnimi. 
Strefa przemysłowa wspierana finansami z pnr 
gramu MORGANE, Rady Regjonałnej Bretanii, 
Rady Generalnej Departamentu Morbihan 
może rozwijać się nadal. Sukcesy budzą ufuość, 
tworzą dobrą atmosferę i chęć jedn.OC2enia się. 

W 1989 roku powstaje Klub Przedsiębior
ców Regionu P.loermel, których zadaniem jest 
współpracować ze sobą, mając na względzie 
relacje szkoły -przedsiębiorstwa. dąż.ąc do za
trudnienia absolwentów w lokalnych zakładach 
przemysłowych. 

W roku 1990 powstaje Spółka Anonimcr 
wa „Kapitał Inicjatywny Regionu Ploennel", z 
kapitałem 1 miliona franków zrzeszająca 39 
akcjonańuszy : przedsiębiorców regionu 
Ploermeł, działaczy sektora ekonomicznego 
(notariuszy, pra\„'Ilików , bankierów itp.) Ce
lem Spółki jest wspieranie przedsiębiorców 
chcących założyć własne zaldady. Ośmiu spo
śród nich skorzystało już z tej pomocy. 

JOA.'INA ZJOł.0 



ZJAZD ZAPRZYJAŹN I ONYCH - 2 0 00 
Na zaproszenie Mera Ploermel pana Paula Anse/in w dniach 29.04· 

3.05. 2000 roku w zaprzyjaźnionym mieście francuskim Ploermel przeby· 
wala delegacja z Kolbuszowej. 

Skład delegacji twonyli przedstawicie
le samorządu: Jan Wiącek - Przewodniczący 
Rady Miejskiej w Kolbuszowej, Jan Zuba -za
stępca Burmistrza MiG Kolbuszowa, przed
stawiciel służby zdrowia -dr n. med. Jarosław 
Ragan, a także przedstawiciele przedsiębior
ców z Kazimierzem Drożdżem z 7.akładu Pro
dukcyjno-Handlowego specjalizującego się w 
branży motoryzacyjne1 Stanisławem Wilkiem 
- wła�cicielem przedsiębiorstwa produkcji 
napojów, Zygmuntem Wilkiem z Zakładu 
Produkcji Odzieży. 

Celem wizyty było spotkanie delegacji 
wszystkich miast zaprzyjaźnionych z Plol!rmel 
- z Irlandii, Walii i Polski. Zabrakło jedynie de
legacji z Niemiec z Apensen. Program pobytu 
obejmował także spotkanie z mieszkańcami 
Płotlrmel, poda.as którego każda z delegacji 
prezentowała swoją miejscowość oraz region. 
Odbyło się również spotkanie z członkami Klu
bu Biznesu, który tworz.ą dyrektorzy firm dzia
łających na terenie gminy Ploennel. Kolbuszo
wianie złożyli wizyty w kilku przedsiębior
stwach francuskich. Wśród firm, które � 
delegację z Kolbuszowej były. Zakłady Citroen 
- produkuj.lee tapicerkę samochodową, Stalow- Mechaniki Precyzyjnej oraz Cięcia Laserowe
nia - produkująca odlewy dla kolei, Zakłady go - realizujące zamówienia producentów cię-

Ko l buszowa en l 'an 2000 
En ł'an 2000 les Kolbuszoviens fctent le 

tricentenaire de leur \'ille. Les autorices de la 
ville ont prćvu de diffćrences manifestations 
tout au long de ł'annee. 

Le 12 janvier 2000 on a organisć une 
confćrcnce sollennelle a laquelle onl pris part 
Jes invitćs et les aucoritćs de ville et de la 
region. La confćrence a inaugurć les 
cćrćmonies de cet evćnemenc historique. 

A cette occasion un groupe d·elhes de 
l'Ecole de Mu:;ique de Płoennel. avec leurs 
profes,ews, e�t ,•enu a Kolbuszowa. Le 28 ani I 
J'Orchestrc n Ven1 de Płoermel a donnć un 

conceń. sous la direction de M. Olivier 
Tost i vint. inaugurant les „Journćes de 
Kolbuszowa„. 

Nombreuses ont ćtć aussi les animations 
culturelles � In BibłiotMque MuoicipaJe de 
Kolbuszowa (exposicion!> de peintures. 
scułptures. discour·s des professeurs des Ecołes 
Superieures). 

On a pas oubłić. non plus. les amateurs 
du spon. Le 28 mai, sur la Płace de la Llbertć. 
les habicants de Kolbuszowa ont pu assiscer a 
la Course lntemationale de� Cycliste�. 

Le 25 juin ils ont pu admirer le grand 

żarówek i autobtbów, a także nowoczesny Za
kład Przetwórstwa Drobiu i Wieprzov.iny oraz 
Zakład Produkcji Urządzeń i Linii Technolo
gicznych dla przetwórstwa spożywczego. Pod-

cz.as wizyty odbyło się spotkanie z dyrekcją 
miejscoweg,o szpitala, w którym wziął udział 
dr n. med. Jarosław Ragan oraz zastępca 
Burmistrza Jan Zuba. 

Wizyta kolbuszowskiej delegacji w 
Plotlrmeł pozwolila nawiązać wstępne kon
takty z delegacjami z Irlandii i Walii oraz 
przedstawicielami Klubu Biznesu, z którym 
podjęte zostały wstępne rozmowy na temat 
możliwości legalnego zatrudnienia naszych 
mieszkańców we Francji, a także współpra
cy gospodarczej pomiędzy naszymi regiona
mi Pobyt ten był dobrą okazją promocji na
szego miasta i regionu . •  

W dniu 16 lipca obchodzona będzie w 
Kolbuszowej 10 rocznica podpisania umo
wy o przyjatni i współpracy z miastem 
Ploermel. Z tej okazji, została zaproszona 
delegacja z Ploermel z Merem panem Anse
lin. Zaproszenie przyjęli także burmistrzo

wie z Cobh w Irlandii. Apensen z Niemiec i 
Gorseinon - Casllwchwr z Walii. 

Mamy nadzieję - powiedział z-ca bur· 
mistrza Jan Zuba -że spotkanie przyczyni się 
do rozwoju współpracy z zaprzyjaźnionym 
miastem francuskim i pozwoli nawiązać bliż
sze kontakty z pozostałymi miastami. 

spectacle historique: . ..L'Enuie Triomphale de 
Józef Karol LubomirsLr -fondateur de la \'ille. 

Le 16 juillet :!OOO Kolbuszowa fćce le 
dixieme anniversaire de jumelnge avec 
Ploennel. Ce jour-la. nous le passerons avec 
nos ami� bretoos ainsi qu'avec les delegations 
des vilłes jumelćes avec Ploennel: irlandaise, 
gal101'e et allemande. 

Souhaitons-nous que la tolerance et la 
solidaritć nous m�neot vers I' Europe Unie! 

Et n'oublions pas Jes paroles de Louis 
Bromfield qui a\·aic dit: „C'est la roison 
d'il'eillu en nous des sentiments qui nous 
rapprochu, nem pas ceu.f qui nous lloignent. " 

JOASNA ZIOLO 
J 11illd 2000 




